

the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration in consultation with France and the United Kingdom as the Administering Authorities concerned,¹⁰

Draws the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authorities and to the statements of their special representatives, in particular that, should any of the petitioners who are resident in the Cameroons under French administration consider that he possesses a legitimate claim, he should submit details of this claim, including his Army number, either to the Ex-Servicemen's Association or through Her Britannic Majesty's Consul in Douala; while if any of the petitioners is resident in the Cameroons under British administration he should submit his claim to his nearest district officer.

784th meeting,
25 April 1957.

1666 (XIX). Petition from the Central Committee of the Union des populations du Cameroun of 25 March 1953, Bafoussam (T/PET.4 and 5/4)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the Central Committee of the Union des populations du Cameroun of 25 March 1953, Bafoussam, concerning the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration in consultation with France and the United Kingdom as the Administering Authorities concerned,¹¹

Takes note of the observations of the Administering Authority.

784th meeting,
25 April 1957.

1667 (XIX). Petition from Mrs. Elizabeth Ngonga (T/PET.4 and 5/5, section 1)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mrs. Elizabeth Ngonga concerning the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration in consultation with France and the United Kingdom as the Administering Authorities concerned,¹²

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority.

784th meeting,
25 April 1957.

1668 (XIX). Petition from Mr. Mbamgo Mpongo (T/PET.4 and 5/5, section 2)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Mbamgo Mpongo concerning the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration in consultation with France and the United Kingdom as the Administering Authorities concerned,¹³

¹⁰ See T/PET.4 and 5/3 and Add.1, T/OBS.4 and 5/4 and Corr.1 and Add.1, T/L.750.

¹¹ See T/PET.4 and 5/4, T/OBS.4 and 5/6, T/L.750.

¹² See T/PET.4 and 5/5, section 1; T/OBS.4 and 5/7, section 1; T/L.750.

¹³ See T/PET.4 and 5/5, section 2; T/OBS.4 and 5/7, section 2; T/L.750.

la pétition des anciens combattants de la Royal West Africa Frontier Force concernant le Cameroun sous administration britannique et le Cameroun sous administration française¹⁰,

Appelle l'attention des pétitionnaires sur les observations des Autorités administrantes et sur les déclarations de leurs représentants spéciaux, d'où il ressort notamment que si l'un des pétitionnaires qui résident au Cameroun sous administration française considérait qu'il avait une réclamation à présenter, il devrait l'exposer dans une demande circonstanciée — indiquant son numéro matricule — qu'il présenterait soit à l'Association des anciens combattants, soit par l'intermédiaire du Consul de Sa Majesté britannique à Douala, alors que tout pétitionnaire résidant au Cameroun sous administration britannique devrait présenter sa demande au chef de district le plus proche de sa résidence.

784ème séance,
25 avril 1957.

1666 (XIX). Pétition du Comité central du 25 mars 1953 de l'Union des populations du Cameroun de Bafoussam (T/PET.4 et 5/4)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France et le Royaume-Uni, Autorités administrantes intéressées, la pétition du Comité central du 25 mars 1953 de l'Union des populations du Cameroun de Bafoussam concernant le Cameroun sous administration britannique et le Cameroun sous administration française¹¹,

Prend note des observations de l'Autorité administrante.

784ème séance,
25 avril 1957.

1667 (XIX). Pétition de Mme Elizabeth Ngonga (T/PET.4 et 5/5, sect. 1)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France et le Royaume-Uni, Autorités administrantes intéressées, la pétition de Mme Elizabeth Ngonga concernant le Cameroun sous administration britannique et le Cameroun sous administration française¹²,

Appelle l'attention de la pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante.

784ème séance,
25 avril 1957.

1668 (XIX). Pétition de M. Mbamgo Mpongo (T/PET.4 et 5/5, sect. 2)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France et le Royaume-Uni, Autorités administrantes intéressées, la pétition de M. Mbamgo Mpongo concernant le Cameroun sous administration britannique et le Cameroun sous administration française¹³,

¹⁰ Voir T/PET.4 et 5/3 et Add.1, T/OBS.4 et 5/4 et Corr.1 et Add.1, T/L.750.

¹¹ Voir T/PET.4 et 5/4, T/OBS.4 et 5/6, T/L.750.

¹² Voir T/PET.4 et 5/5, sect. 1, T/OBS.4 et 5/7, sect. 1, T/L.750.

¹³ Voir T/PET.4 et 5/5, sect. 2, T/OBS.4 et 5/7, sect. 2, T/L.750.

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority, in particular with regard to the alleged incident at the Tombel Customs Office, that, if he is prepared to give fuller details of his complaint, the Administering Authority will investigate it.

784th meeting,
25 April 1957.

1669 (XIX). Petition from Mr. Paul Nkol (T/PET.4 and 5/5, section 3)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Paul Nkol concerning the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration in consultation with France and the United Kingdom as the Administering Authorities concerned,¹⁴

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority, in particular that, if he can provide fuller details of the alleged service in the Medical Department in the Southern Cameroons, the Administering Authority will investigate his complaint further.

784th meeting,
25 April 1957.

1670 (XIX). Petition from Mr. Gabriel Geru (T/PET.4 and 5/5, section 4)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Gabriel Geru concerning the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration in consultation with France and the United Kingdom as the Administering Authorities concerned,¹⁵

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that it is open to him to apply for additional assistance to the Nigerian Ex-Servicemen's Welfare Association.

784th meeting,
25 April 1957.

1671 (XIX). Petition from Mrs. Cecilia Ngolikan Ngotoke (T/PET. 4 and 5/5, section 5)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mrs. Cecilia Ngolikan Ngotoke concerning the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration in consultation with France and the United Kingdom as the Administering Authorities concerned,¹⁶

Draws the attention of the petitioner to the observations of the United Kingdom as the Administering Authority and to the statements of the special representatives, in particular that, if she can give fuller details of the alleged incident, the Administering Authorities are willing to carry out an investigation into her complaint.

784th meeting,
25 April 1957.

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante qui a déclaré notamment, au sujet de l'incident qui se serait produit au bureau des douanes de Tombel, que si le pétitionnaire était en mesure de fournir un complément d'information à l'appui de sa plainte, elle ferait une enquête.

784ème séance,
25 avril 1957.

1669 (XIX). Pétition de M. Paul Nkol (T/PET.4 et 5/5, sect. 3)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France et le Royaume-Uni, Autorités administrantes intéressées, la pétition de M. Paul Nkol concernant le Cameroun sous administration britannique et le Cameroun sous administration française¹⁴,

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante, d'où il ressort notamment que s'il peut fournir de plus amples détails sur l'emploi qu'il prétend avoir occupé dans les services médicaux du Cameroun méridional, l'Autorité administrante poursuivra son enquête.

784ème séance,
25 avril 1957.

1670 (XIX). Pétition de M. Gabriel Geru (T/PET.4 et 5/5, sect. 4)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France et le Royaume-Uni, Autorités administrantes intéressées, la pétition de M. Gabriel Geru concernant le Cameroun sous administration britannique et le Cameroun sous administration française¹⁵,

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial qui a dit, notamment, qu'il lui est loisible de demander des secours complémentaires à la Nigerian Ex-Servicemen's Welfare Association.

784ème séance,
25 avril 1957.

1671 (XIX). Pétition de Mme Cécilia Ngolikan Ngotoké (T/PET.4 et 5/5, sect. 5)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France et le Royaume-Uni, Autorités administrantes intéressées, la pétition de Mme Cécilia Ngolikan Ngotoké concernant le Cameroun sous administration britannique et le Cameroun sous administration française¹⁶,

Appelle l'attention de la pétitionnaire sur les observations du Royaume-Uni en tant qu'Autorité administrante et sur les déclarations des représentants spéciaux, notamment sur les déclarations selon lesquelles, si elle peut fournir des renseignements complémentaires touchant l'incident qui se serait produit, les Autorités administrantes procéderont volontiers à une enquête sur sa plainte.

784ème séance,
25 avril 1957.

¹⁴ See T/PET.4 and 5/5, section 3; T/OBS.4 and 5/7, section 3; T/L.750.

¹⁵ See T/PET.4 and 5/5, section 4; T/OBS.4 and 5/7, section 4; T/L.750.

¹⁶ See T/PET.4 and 5/5, section 5; T/OBS.4 and 5/7, section 5; T/L.750.

¹⁴ Voir T/PET.4 et 5/5, sect. 3, T/OBS.4 et 5/7, sect. 3, T/L.750.

¹⁵ Voir T/PET.4 et 5/5, sect. 4, T/OBS.4 et 5/7, sect. 4, T/L.750.

¹⁶ Voir T/PET.4 et 5/5, sect. 5, T/OBS.4 et 5/7, sect. 5, T/L.750.